
Slovenščina na naših srednjih šolah. 
Znani pregovor pravi: »Več jezikov znaš, za več 

ljudij veljaš!« Zalo so tudi že pametni Nemci začeli 
mislili na to, naj bi se njihova mladina v srednjih šo
lah učila še kacega slovanskega jezika, zlasti v deželi 
navadnega. Dobro vedo, da je stokrat boljše, ako se 
dijak nauči kacega v Avstriji navadnega jezika, kakor 
pa če si glavo ubija s francoščino ali celo angleščino. 
Zaradi tega je letos sklenil deželni zbor moravski, da 
se na vseh srednjih šolah na Moravskem morajo dijaki 
učiti češkega in nemškega jezika. In v tem deželnem 
zboru imajo Nemci večino. 

Kako pa je pri nas na Štajarskem? Že lani je 
deželni zbor sklenil, naj bi se na graški realki učil 
•slovenski jezik, da se ponudi dijakom pa tudi raznim 
uradnikom priložnost, naučiti se slovenščine. Letos je 
deželni odbor v deželnem zboru poročal, da se nihče 
noče učili v Gradcu slov. jezika. Kateri Nemec naj se 
pa uči slovenski jezik, ako naš mili jezik nemški libe
ralni in nacijonalni časniki toliko grdijo? Kaj pomaga, 
ako ti časniki danes slovenščino priporočajo, češ, da 
bodo na Spod. Štajarskem potem le nemško misleči 
uradniki, drugi dan pa zopet udrihajo po pismeni slo
venščini, češ, priproslo ljudstvo je niti ne razume? 

Kdor hoče pri nas na Spod. Štajarskem biti urad
nik, on torej mora znati slovenski, to nekoliko prizna
vajo ti Nemci, mi Slovenci pa vedno in vedno to zah
tevamo. Zato nimamo nič proti temu, ako se nemški 
dijaki učijo v gimnazijah, realkah in učiteljiščih slo
venščine. Saj nam je znano, da so se nemški dijaki 
pred kakimi 30 leti tudi morali slovenski učiti. 

Ko so naši vrli deželni poslanci bili letos pri
morani, zapustiti deželni zbor, predlagal je par dnij po
zneje konservativni poslanec prelat Karlon, naj se na 
spodnje  štajarskih srednjih šolah uvede obligatorno 
učenje obeh deželnih jezikov. Slovenski dijaki se tako 
morajo učiti nemščine, vsled tega predloga bi se torej 
nemški dijaki po naših srednih šolali morali učili slo
venskega jezika. Te dni poročajo nekateri časniki, da 
res namerava naučno ministerstvo v bodočem šolskem 
letu uvesti na srednjih šolah šlajarskih za vse dijake 
učenje obeh deželnih jezikov. 

Ako se bode res slovenščina uvedla na naših 
srednjih šolah kot obvezni predmet, zakaj pa je na 
Spod. Štajarskem toliko nemških ljudskih šol, kjer otroci 
niti slovenske besede slišati ne smejo? Nekdaj so se 
otroci v nemških ljudskih šolah na Spod. Štajarskem 
vsaj slovenski brati naučili. Nočemo terjati, naj se slo
venščina v teh nemških ljudskih šolah za vse uči kot ob
vezni predmet, pač pa za nemške otroke kot neobvezni, 
za slovenske, katerih mnogo take šole obiskuje, pa kot 

obvezni predmet, da se bodo vsaj slovenski dobro brati 
navadili. 

^Vko se bode slovenščina učila kot obvezni pred
met rm naših srednjih šolah, vprašamo, kdo ima od 
tega »orisi? Odgovoriti mora vsakdo, da le nemški 
dija^r! Nekateri mislijo, da se bode z ono ministersko 
naredbo pokopalo celjsko vprašanje. Ker mi Slovenci 
od te minislerske naredbe nimamo nikakega dobička, 
zalo nikakor ne smemo nehati z zahtevanjem: Mi ho
čemo na celjski gimnaziji ali štiri slovenske paralclke 
ali pa slovensko nižjo gimnazijo! 


